



ក្រសួងបរិស្ថាន

សេចក្តីប្រកាសព័ត៌មាន

ការធ្វើផែនការសកម្មភាពប្រែប្រួលអាកាសធាតុ ជាងម្រើសជាតិស្តង់ដារសម្រាប់ បណ្តុំនិងការប្រែប្រួលអាកាសធាតុ និងកាត់បន្ថយការបញ្ចេញឧស្ម័នផ្ទះកញ្ចក់

ក្នុងពេញ ថ្ងៃទី៦ ខែវិច្ឆិកា ឆ្នាំ២០១៣ – «ការរៀបចំផែនការ និងថវិកានៅថ្នាក់ជាតិ និងថ្នាក់ក្រោមជាតិ គឺជា គន្លឹះសំខាន់ដែលគាំទ្រកម្ពុជាក្នុងការបន្តទៅនឹងការប្រែប្រួលអាកាសធាតុ និងការវិនិយោគដែលធន់នឹងអាកាស ធាតុ» នេះគឺជាអ្វីដែលវាក្មេងបានបញ្ជាក់ក្នុងថ្ងៃទីពីរនៃវេទិកាជាតិលើកទី៣ ស្តីពីការប្រែប្រួលអាកាសធាតុ។ កម្ពុជា បានរក្សាស្ថិរភាពម៉ាក្រូសេដ្ឋកិច្ចក្នុងរយៈពេលប៉ុន្មានឆ្នាំកន្លងមកនេះ ដែលបង្ហាញឱ្យឃើញតាមរយៈកំណើនផលទុន ក្នុងស្រុកសរុប កំណើនប្រាក់ចំណូលប្រចាំថ្ងៃ និងការកាត់បន្ថយអត្រាភាពក្រីក្រ។ ឯកឧត្តម **ហ៊ាន ម៉ិនធឿន** រដ្ឋ លេខាធិការក្រសួងបរិស្ថាន បានថ្លែងនៅក្នុងសន្ទនារបស់គាត់ថា «ភាពរីកចម្រើនដែលសម្រេចបានកន្លងមក អាចនឹងបាត់បង់ទៅវិញដោយងាយ ដោយសារតែការប្រែប្រួលអាកាសធាតុ ហើយកិច្ចប្រឹងប្រែងទៅអនាគតអាច ជួបការលំបាក ប្រសិនបើមិនបានបញ្ចូលបញ្ហាប្រែប្រួលអាកាសធាតុ ទៅក្នុងដំណើរការកសាងផែនការអភិវឌ្ឍន៍ របស់យើង»។

កម្មវិធីនានាដើម្បីបន្តនឹងគ្រោះហានិភ័យពីការប្រែប្រួលអាកាសធាតុនៅតាមសហគមន៍ជនបទ នឹងក្លាយ ជាអាទិភាពសំខាន់ ហើយរាជរដ្ឋាភិបាលកម្ពុជានឹងបញ្ចូលការប្រែប្រួលអាកាសធាតុ ដែលជាបញ្ហាអន្តរវិស័យ ទៅ ក្នុងផែនការយុទ្ធសាស្ត្រអភិវឌ្ឍន៍ជាតិថ្មី នាពេលខាងមុខនេះ។ ឯកឧត្តមបានបន្ថែមទៀតថា «ការគិតគូរអំពីការ ប្រែប្រួលអាកាសធាតុ គឺជាលក្ខខណ្ឌមួយ ដើម្បីធានាឱ្យមានភាពជោគជ័យក្នុងការឆ្លើយតបនឹងការប្រែប្រួលអាកាស ធាតុកម្រិតជាតិ»។

ឯកឧត្តម **ហ៊ាន ម៉ិនធឿន** ឯកអគ្គរដ្ឋទូតសហភាពអឺរ៉ុបប្រចាំកម្ពុជា បានគូសបញ្ជាក់ថា គោល នយោបាយអាកាសធាតុជាតិ និងក្របខណ្ឌគតិយុត្តសមស្រប នឹងជម្រុញឱ្យមានការគាំទ្រពីអន្តរជាតិ ទាំងផ្នែក បច្ចេកទេស និងថវិកា។ ឯកឧត្តមបានថ្លែងថា៖ «យើងបានខិតខំប្រឹងប្រែងបញ្ចូលហិរញ្ញប្បទានប្រែប្រួលអាកាសធាតុ ទៅក្នុងកញ្ចប់ថវិការួមរបស់សហភាពអឺរ៉ុប ដោយប្តេជ្ញាបែងចែកថវិកាយ៉ាងតិច២០% នៃថវិកាសរុបរបស់សហភាព អឺរ៉ុបប្រចាំឆ្នាំ ២០១៤-២០២០ សម្រាប់សកម្មភាពពាក់ព័ន្ធនឹងអាកាសធាតុ»។ ឯកឧត្តមបានប្រកាសថា សហភាព អឺរ៉ុប និងដៃគូរបស់ខ្លួន នឹងបន្តគាំទ្រកម្ពុជា ក្នុងការបន្ត និងកាត់បន្ថយផលប៉ះពាល់ពីការប្រែប្រួលអាកាសធាតុ និង បានស្នើឱ្យដៃគូអភិវឌ្ឍផ្សេងៗ រួមចំណែកក្នុងកិច្ចប្រឹងប្រែងនេះ។

ថ្ងៃទីពីរនៃវេទិកាជាតិ បានផ្តោតលើគំនិតផ្តួចផ្តើមរៀបចំផែនការយុទ្ធសាស្ត្រឆ្លើយតបនឹងការប្រែប្រួលអាកាស ធាតុតាមវិស័យនានារបស់ក្រសួង-ស្ថាប័នពាក់ព័ន្ធ។ រហូតមកដល់បច្ចុប្បន្ន ដោយមានការសម្របសម្រួលពីនាយក ដ្ឋានប្រែប្រួលអាកាសធាតុនៃក្រសួងបរិស្ថាន ក្រសួង-ស្ថាប័នចំនួន ១០ បានរៀបចំផែនការយុទ្ធសាស្ត្រឆ្លើយតបនឹង ការប្រែប្រួលអាកាសធាតុតាមវិស័យពាក់ព័ន្ធរបស់ខ្លួន។ ក្រសួងស្ថាប័ន-ពាក់ព័ន្ធនេះកំពុងរៀបចំផែនការសកម្មភាព របស់ខ្លួន ដើម្បីបញ្ចូលការប្រែប្រួលអាកាសធាតុទៅក្នុងដំណើរការរៀបចំផែនការទៀងទាត់ និងបញ្ចៀសការចាត់



ទុកការប្រែប្រួលអាកាសធាតុថាជាផ្នែកមួយនៅដាច់តែឯង។ ការងារនេះមានសារៈសំខាន់ ក្នុងការជម្រុញឱ្យមានវិធីសាស្ត្រជាក់លាក់ ដោយផ្អែកលើសេណារីយ៉ូហិរញ្ញប្បទានប្រាកដនិយម ហើយក៏បង្ហាញនូវសកម្មភាពនិងការប្រែប្រួលអាកាសធាតុ។

កំណត់សម្គាល់សម្រាប់អ្នកសារព័ត៌មាន ៖

វេទិកាជាតិលើកទី១ ស្តីពីការប្រែប្រួលអាកាសធាតុ បានប្រារព្ធនៅឆ្នាំ២០០៩ ដោយបានបញ្ចូលបញ្ហាប្រែប្រួលអាកាសធាតុទៅក្នុងរបៀបវារៈនៃការអភិវឌ្ឍរបស់កម្ពុជាដោយជោគជ័យ។ ចាប់ពីពេលនោះមក កិច្ចប្រឹងប្រែងជាច្រើនក្នុងការរៀបចំគោលនយោបាយប្រែប្រួលអាកាសធាតុកម្ពុជា និងតាមរយៈវេទិកាជំរុញការពិភាក្សាគោលនយោបាយដែលមានលក្ខណៈស្ថាបនា បានធ្វើឱ្យប្រទេសកម្ពុជាចាប់ផ្តើមដំណើរការរៀបចំគោលនយោបាយ និងផែនការយុទ្ធសាស្ត្រជាតិដែលមានភាពរឹងមាំ។

វេទិកាជាតិលើកទី៣ នេះ រួមមានបទបង្ហាញដោយអ្នកជំនាញការ អំពីបច្ចុប្បន្នភាពនៃរបកគំហើញចុងក្រោយទាក់ទងនឹងផលប៉ះពាល់នៃការប្រែប្រួលអាកាសធាតុនៅកម្ពុជានិងក្នុងតំបន់អាស៊ីអាគ្នេយ៍ វឌ្ឍនភាពដែលកម្ពុជាសម្រេចបាននៅថ្នាក់ជាតិនិងថ្នាក់ក្រោមជាតិ ក្នុងការឆ្លើយតបទៅនឹងការប្រែប្រួលអាកាសធាតុ ក៏ដូចជាប្រធានបទពាក់ព័ន្ធមួយចំនួនទៀត ទាក់ទងនឹងហិរញ្ញប្បទានអាកាសធាតុ និងដំណើរការចរចាថ្នាក់អន្តរជាតិ។ អ្នកចូលរួមច្រើនជាង ៧០០នាក់ មកពីស្ថាប័នរដ្ឋាភិបាល ដៃគូអភិវឌ្ឍន៍ អង្គការមិនមែនរដ្ឋាភិបាល គ្រឹះស្ថានសិក្សាយុវជន និងវិស័យឯកជន នឹងចូលរួមនៅក្នុងព្រឹត្តិការណ៍នេះ រហូតដល់ថ្ងៃទី ០៧ ខែវិច្ឆិកា ឆ្នាំ២០១៣។

ក្រសួងបរិស្ថានគឺជាស្ថាប័នបង្គោលនៃអនុសញ្ញាក្របខ័ណ្ឌសហប្រជាជាតិស្តីពីការប្រែប្រួលអាកាសធាតុ ជាសមាជិកក្រុមការងារអន្តររដ្ឋាភិបាលស្តីពីការប្រែប្រួលអាកាសធាតុ (IPCC) និងជាស្ថាប័នជាតិទទួលបន្ទុកយន្តការអភិវឌ្ឍន៍ស្អាត។

គណៈកម្មាធិការជាតិគ្រប់គ្រងការប្រែប្រួលអាកាសធាតុ គឺជាស្ថាប័នបង្គោលក្នុងការរៀបចំអង្គវេទិកានេះ និងជាស្ថាប័នបង្គោលក្នុងការរៀបចំគោលនយោបាយប្រែប្រួលអាកាសធាតុ ដែលសមាជិកមកពី ២០ ក្រសួង-ស្ថាប័ន ដោយមាន **សម្តេចអគ្គមហាសេនាបតីតេជោ ហ៊ុន សែន** នាយករដ្ឋមន្ត្រីនៃព្រះរាជាណាចក្រកម្ពុជា ជាប្រធានកិត្តិយស។

នាយកដ្ឋានប្រែប្រួលអាកាសធាតុនៃក្រសួងបរិស្ថាន ដែលជាលេខាធិការដ្ឋាននៃគណៈកម្មាធិការជាតិគ្រប់គ្រងការប្រែប្រួលអាកាសធាតុ ជាអ្នកសម្របសម្រួលសំខាន់នៃអង្គវេទិកា និងមានតួនាទីស្នូលលើការងារប្រែប្រួលអាកាសធាតុ។

វេទិកាជាតិអាចដំណើរការទៅបានដោយមានការចូលរួមពីក្រសួងបរិស្ថាន និងមានការឧបត្ថម្ភពីកម្មវិធីសម្ព័ន្ធភាពប្រែប្រួលអាកាសធាតុកម្ពុជា (CCCA)។ CCCA គឺជាកម្មវិធីទូលំទូលាយបែបច្នៃប្រឌិតមួយដែលដឹកនាំដោយក្រសួងបរិស្ថាន និងជាកិច្ចផ្តួចផ្តើមពហុភាគីពីមូលនិធិសហភាពអឺរ៉ុប (EU) ទីភ្នាក់ងារអភិវឌ្ឍន៍អន្តរជាតិនៃ



ប្រទេសដាណឺម៉ាក (Danida) ទីភ្នាក់ងារអភិវឌ្ឍន៍អន្តរជាតិនៃប្រទេសស៊ុយអែដ (Sida) និងកម្មវិធីអភិវឌ្ឍន៍សហប្រជាជាតិប្រចាំកម្ពុជា (UNDP)។ វេទិកាជាតិ ក៏ទទួលបានការគាំទ្រថវិកាបន្ថែមពី កម្មវិធីបរិស្ថានរបស់អង្គការសហប្រជាជាតិ (UNEP), ជំនួយព្រះវិហារប្រទេសជានីដា (DCA), អង្គការវេទិកាមិនមែនរដ្ឋាភិបាល ស្តីពីកម្ពុជា (NGO Forum) និងបណ្តាញប្រែប្រួលអាកាសធាតុកម្ពុជា (CCCN)។

សម្រាប់ព័ត៌មានបន្ថែមអំពីវេទិកាជាតិនេះ សូមទាក់ទង លោកស្រី នៅ រស្មី មន្ត្រីកម្មវិធីសម្ព័ន្ធភាពប្រែប្រួលអាកាសធាតុកម្ពុជា តាមរយៈលេខទូរស័ព្ទ (+៨៥៥)៧៧ ៥៣ ៥៣ ៩២ ឬ reaksmey.neou@camclimate.org.kh

